
insemnări 
contradictorii 

Se pare eli, uneorî, e mai comod sli fii contemporan c 
Shakespeare decât sli fii contemporan cu tine însuţi . 

• 
• • 

Din melagomanie regizoralli, îşi fac din când in când apariţia 
lnsoţite de surle şi fanfare, spectacole interminabile, supraincifra 
Ji supradimensionate, ce pun la grea incercare răbdarea unu· 
public îngliduitor, care, supus la cazne, incepe, dupli un timp, 
se cam foiascli in fotolii. 

De aceea, ar fi poate cazul sli amintim ambiţioşilor realizatori 
un vechi proverb din Quebec: .Niciodată capul nu poate su 
mai mult dedt tndurli fundul!•. 

• 
• 

Un creator narcisist, indrligostit de propriile-i obsesii, este de 
cele mai multe ori stingherit, în intimitatea viziunilor sale, de 
prezenţa indiscretli a spectatorilor. 

• 
• 

În ultimul timp, maladia unui egotism exacerbat - atât în viaţl 
cat şi în teatru - face de cele mai multe ori imposibilă oric 
tentativă de comunicare. 

• 
• 

Profesiunea de regizor presupune o anume autoritate; da� 
niciodată autoritatea nu ţine loc de argument. 

• 

Nu cu mult timp în urmli, conceptul de .teatru slrac• a fost 
însuşit, ca formulă artistică, de .regizorii revoluţionari" ai unor ţări 
bogate; astăzi, in fostele ţări socialiste, înfruntând slrlicia tranziţiei, 
noii .regizori revoluţionari" confundli ades superproducţia cu 
libertatea de expresie. 

* 
.Un actor are o grămadă de defecte greu de suportat, dar ei 

trebuie să aibă �i o calitate esenţială: generozitatea:•
* 

De aceea mli 
gândesc uneon eli, alături de exerciţiile de improvizaţie propuse 

tudenţilor la Academia de Teatru, nu ar strica să se introducă, 
experimental, şi .exerciţii de admiraţie". 

* 
Fără a ignora performanţ�le de ieri şi de azi ale teatrului 

r mânesc, e cazul să recunoaştem că mai intotdeauna, spre 
d osebire de literatură, în arta scenicli am fost nişte "moderni 
întârziaţi". 

Remarca lui Haig Acterian, şi anvme că: "noi am descoperit 
naturalismul (abia} după ce murise",

* 
ar cam trebui să ne dea de 

g3nditl 
* 

* 
Dornici să conducli, dacă nu o ţară, măcar o instituţie cât de 

mică, actori, regizori, funcţionari culturali, revoluţionari rlisăriţi 
r>rin balcoane ori revoluţionari de profesie, disidenţi sau lingăi, 
poeţi, prozatori, esteticieni, în sfârşit, o lume a celor flămânzi de 
putere s-a perindat şi se perindă fărli intrerupere pe la direcţia unor 
t atre din ţară şi din Capitală. De altfel, pentru a fi satisfăcuţi cât 
mai mulţi pretendenţi, posturile de conducere din teatre s-au 
înmulţit. Aşa au apărut directorii onorifici, directorii generali, 
dire�torii artistici ş.a.m.d. 

In ultimii 6 ani, numai in Bucureşti s-au schimbat, în 6 teatre, 
1 b directori genera 1 i! 

Neliniştitor este faptul că, în această vânzolealli, s-au prăbuşit, 
unul dupli altul, directori proveniţi din rândul unor regizori 
rt marcabili prer1um Andrei Şerban, Vlad Mugur, Luc ian 
c,,urchescu, Alexa Visarion, Alexandru Dabija, Silviu Purcărete. 

Nu cumva înlocuirea acestor .indivizi periculoşi" face parte 
dmtr-o nouă .pol iti eli de cadre"? 

* * 
ceptând ideea că în viaţă, ca şi în artă, totul poate fi 

l o ni •\lat, trebuie s-o acceptăm şi pe aceea a contestări i 
cont t. ţi ei; nimeni nu are dreptul sli creadă că părerea unui 
1 !Jnt t Iar devine obligatoriu incontestabilă. 

-----------· VALERIU MOISESCU 

,, J cques Fabbri, .Etre saltimbanque•, Ed. Robert Laffont, 1978. 
Hdtfl A terian, .Pretexte pentru o dramaturgie româneasd!", Ed. 

Vr m a, 1'll6. 

Directorul şi trupa 
- în acest număr: Teatrul "Bulandra"-

VIRGIL OGĂŞANU: 
"Unii au început să se plângă de 
prea multă muncă" 

- Teatrul "Bulandra" a fost intotdeauna extrem 

de viu; el se bu cură de o aură creată de 

predece sori. Dumneavoastră păstl'ali acest 

e chilibru, dându·i mai m ul tă vig oare. Aveti 

spectacole-eveniment, ati adus regizori importanti, 

ali primenit trupa, angajând tineri extrem de 

talentati. Cum reuşiti să faceti asta in conditii 

financiare pre care şi cănd rut ina pare să fi 

cuprins mai toate teatrele din Iară? 

- Există o tradiţie ca Teatrul .. Bulandra" să fie mereu 
întinerit, să aducem valori, să căutăm şi să ne gândim la 
soluţii care să prindă viaţă în perspectiva activităţii noastre. 
Acest lucru l-am învăţat din poveştile colegilor noştri mai 
vârstnici. Doamna Bulandra, de pildă, proceda astfel. Auzea 
că un actor foarte bun se afla la Petroşani sau la Piatra 
Neamţ ... Se ducea, vedea spectacolul şi nu se întorcea 
neînsoţită de acel artist. E şi normal să fie aşa. Teatrul 
seamănă puţin cu fotbalul: trebuie să cauţi valorile, să le 
convingi să-ţi  fie apro ape. Instituţia noastră a o ferit  
dintotdeauna posibilităţi numeroase, aici făcându-se artă, 
aşa cum dorea doamna" Bulandra. Aici se găsesc cei mai 
buni regizori, cei mai buni scenografi, cei mai buni actori. 
cei mai buni tehnicieni. Asta nu înseamnă că celelalte teatre 
nu au valori. 

Deci, totul ţine de o muncă asiduă, de foarte multe nopţi 
albe, de stresul înfruntat cu dorinţa extraordinară de a te 
perfec ţiona continuu. Consider că unul dintre motivele 
pentru care actorii nu pregetă să se angajeze la noi este 
faptul că aici găsesc de lucru. Au ce face! În momentul în 
care un artist e lăsat în culise, el intră în panică, simte că nu 
mai are multe de spus, se consideră inutil şi începe să 
devină rău, începe să voc ifereze , să i se pară că e ste 
nedreptăţit , să facă memorii ,  recla maţii la .. forurile 
superioare". O dată ce ştie, însă, că are un statut special şi 
că este folositor, devine un om serios, care se gândeşte la 
ceea ce face: munceşte cu dragoste şi cu tragere de inimă. 
Pot spune că noi nu mai avem probleme de acest fel. Au 
existat. Ac um, toată lumea lucrează. Poate că unii au 
început să se plângă de prea multă muncă. Recunosc că asta 
a şi fost dorinţa mea!. .. Şi sigur că cei mai buni regizori vin 
să monteze aici, pentru că în Teatrul .. Bulandra" găsesc 
materialul de care au nevoie, .. pasta" aceasta minunată 
numită actori. 

- Ati impus o anumită disciplină? Pe ce se 

bazează, de fapt, această revigorare a teatrului? 
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- Sigur că pe o disciplină creatoare ce trebuie bine 
înţeleasă, şi nu pe una dictatorială. (Deşi puţină dictatură nu 
strică. În teatru e nevoie şi de aşa ceva, dar trebuie să treacă 
aproape neobservată.) Sau poate că e, mai curând, rigoare 
profesională. Este nevoie de un program stabilit foarte clar, 
foarte precis şi care trebuie respectat de toată lumea. Avem 
dorinţa de a scoate un număr mare de premiere, din care cât 
mai multe să fie cu piese româneşti. Încercăm;  nu 
întotdeauna, însă, am găsit cele mai bune texte. Le căutăm 
în continuare. Anul viitor, când teatrul va împlini 50 de ani 
de existenţă, am vrea să avem o stagiune, la sala .. Izvor", 
numai cu piese româneşti. 

Mai avem încă o preocupare. Urmărim atent lucrul la 
scenă şi oprim acele producţii care nu se dovedesc demne de 
a vedea luminile rampei. 

- Aveti acest curaj? 

- Da. Am şi făcut asta în câteva rânduri. Aşa este şi 
normal. pentru că există întotdeauna un risc în ceea ce 
facem. Sigur că pornim de la intenţiile cele mai bune şi de la 
dorinţa ca toate spectacolele să aibă succes, dar mai sunt şi 
rateuri. Fac parte din profesia noastră. Noi . cel puţin, 
încercăm să păzim spectatorul de posibile eşecuri... Fie că 
reluăm repetiţiile la un moment dat. într-o altă viziune, fie că 
le păstrăm un pic, până devenim mai d e ştepţi şi mai 
talentaţi. lată că nu am putut finaliza Faust, pentru că nu s
a găsit cea mai bună versiune regizorală şi atunci am 
preferat să-I  lăsăm deoparte. Deocamdată se află . .  în 
parcare", ca să spun aşa. Pentru Hitler al XVII·Iea- care 
era cât pe ce să aibă aceeaşi soartă - am reuşit să găsim o 
soluţie salvatoare şi-1 reluăm, în colaborare cu TVR. 
Reîncepem repetiţiile la Est-Vest de Virgil Tănase, care au 
fost oprite din cauza turneu lui în America. Regândim 
Căsătoria lui Gogol. 

Toate aceste griji ţin tocmai de acea disciplină a muncii 
despre care vorbeam. 

CORNELIA ALECU: "Actorii nu se 
pot plânge că nu joacă" 

- Ce înseamnă a fi director artistic al unui 

teatru? 

- Să fii d irector artistic la orice teatru e o mare 
răspundere; î ţ i  revin multe lucruri esenţiale de făcu t :  
proiectul d e  repertoriu (care, d e  obicei, s e  face p e  stagiune), 
dar şi programul estetic al teatrului (care e cu bătaie mai 
lungă). Mai ales când e vorba despre Teatrul .. Bulandra", 
trebuie urmările mai multe obiective culturale: 1. marii 
clasici ; 2. piesa românească; 3. piesa universală 
contemporană. În calitatea sa, dobândită mai demult, de 
deschizător de drumuri, Teatrul fost Municipal trebuie să 
propună dramaturgi necunoscuţi la noi - ceea ce am şi făcut 
cu Sam Shepard. În afara premierelor, trebuie create şi 
evenimente teatrale şi,  ca într-o iubire în care nu e de ajuns 
doar să iubeşti. ci e nevoie să şi ştii să-ţi exprimi dragostea, 
la fel şi în teatru trebuie să ştii să-ţi faci publicitate. Am 
încercat să preluăm câte ceva din experienţa străinilor cu 
care am venit în contact, dar mai avem încă de învăţat. 

Un director artistic trebuie să fie promotorul turneelor, să 
d e schidă u şi ,  să găsească soluţii  pen tru deplasări 

interesante. E nevoie d\l multe idei, de iniţiativă, de 
dinamism. Mai este necesară şi o echipă - mai ales la 
secretariatul literar - prin intermediul căreia să se creeze şi 
să se păstreze relaţia cu celelalte teatre din ţară, dar şi din 
Europa. 

Teatrul .. Bulandra" este viu pentru că şi proiectul e 
ambiţios. Numai în 1995 am avut nouă premiere. Aşa cum 
spunea domnul Ciulei la întâlnirile pe care le-am avut cu 
dumnealui, important este să se lucreze continuu, spectatorii 
să ştie că ii aşteaptă o producţie nouă. Cu riscul ca unele 
repetiţii să nu ajungă la stadiul de premieră - la noi, în 
România, se întâmplă mereu câte ceva. 

În altă ordine de idei, actorii nu se pot plânge că nu 
joacă. Domnul Virgil Ogăşanu a fost extrem de atent faţă de 
ei. Ar fi şi păcat să ai mari artişti şi să nu-i distribui. 

Arta nu se face fără sacrificii. Dar nu văd de ce s-ar crede 
că trebuie să se sacrifice numal actorii. Toţi muncim de 
d imineaţa până seara, uneori, dar, atunci când avem· 
reprezentaţii cu săli pline, mulţumirea tuturor e mare; deşi 
salariile sunt mici. Eu m-am apropiat de acest lăcaş de 
cultură cu un mare respect. Am considerat drept o datorie să
I slujesc, în spiritul său, păstrând viu locul acesta minunat 
pe care publicul îl priveşte cu admiraţie, având siguranţa 
unor montări de calitate artistică deosebită. Datoria mea e 
de a păstra această imagine. După spectacolul cu Trei 

surori de Cehov în regia lui Alexandru Darie, domnul 
Ciulei a spus un lucru care m-a emoţionat şi, într-un fel. m-a 
onorat: .. Sunt fericit că duhul «Bulandrei» nu s-a pierdut". De 
altfel. în toate cotloanele, chiar şi în cele mai umbroase, 
praful e spulberat de acest spirit. 

Nu avem spectacole .. de serviciu". Nimic nu se face la 
întâmplare. Dar nu e important să fii director, e important să 
iubeşti teatrul şi actorii, să faci în aşa fel încât să poţi 
provoca intâlniri fericite între creatori. Aceasta e cheia: să 
reu şeşti  să faci să se nască acea combinaţie ideală. 
Important e şi spirituL spiritul de echipă. In acest teatru, 
actorii au senzaţia că sunt utili şi că-şi ating menirea jucând, 
nu aşteptând fără rost. De la tehnician, plasatoare şi până la 
cei mai mari artişti, toţi au moştenit exigenţa faţă de ei 
înşişi, în primul rând, şi, apoi, faţă de ceea ce construiesc 
împreună. Din efortul colectiv se naşte un spectacol frumos 
şi o bună imagine a teatrului. 

Mai sunt foarte multe de făcut. Spre exemplu, Teatrul 
.. Bulandra" nu e destul de cunoscut, pe cât ar merita, în 
străinătate. In ultima vreme, am invitat o mulţime de oameni 
de teatru, directori de festivaluri, să vină să ne vadă, iar 
ecourile sunt pozitive. 

MARIAN A MIHUŢ: "Există mai 
multe nuclee, încă neunite ... " 

- Ce ne puteti spune despre situatia actuală a 

Teatrului ,.Bulandra", aşa cum se vede ea din 

interior? 

- Eu am în minte exemplul unui moment extraordinar al 
teatrului nostru: direcţia domnului Ciulei. Ce s-a-ntâmplat 
atunci nu cred că poate fi egalat. N.u pot să nu fac o 
comparaţie. Au fost vremurile de aur ale .. Bulandrei"; lucrau 



aici Pintilie, Ciulei. Esrig. Din păcate, acele spectacole 
uriaşe, deja celebre (Re vizorul, Furt una, D'ale 

carnavalului, Leonce şi Lena, Azilul de noapte) nu 
s-au păstrat. Printr-o întâmplare fericită, ne-a rămas o 
Inregistrare de la Scrisoarea pierdută. Sigur că şi acum 
sunt mari montări. În unele joc. pe altele le văd cu plăcere 
(spre pildă. sunt o mare admiratoare a creaţii lor lui 
Purcărete). Totuşi, după cum am spus, având acel etalon, 
fără să vreau, sunt mai severă. Poate că, într-adevăr, e şi 
nostalgia tinereţii la mijloc, dar nu cred să fiu exagerat de 
subiectivă. Pe atunci, relaţia director-angajat mi se părea 
firească� de colaborare, de prietenie. Întotdeauna Liviu 
Ciulei, în marea lui modestie, ne lăsa impresia că nouă ne 
vin ideile formidabile care, de fapt, erau ale lui. 

- Considerati, deci, modestia o cali tate 

Importantă a unui mare director? 

- Da! Atunci când el este şi un animator. Acesta nu se 
vede, nu se simte decât prin reprezentaţiile oferite 
publicului. În momentul de faţă, nu ştiu cum să definesc 
relaţia mea cu directorul actual. Virgil Ogăşanu mi-a fost 
coleg. am jucat împreună sute de spectacole, ne-am înţeles 
perfect pe scenă. Nu ştiu exact ce se întâmplă, însă, cu el în 
postura de conducător. Cred că, deocamdată, ne căutăm 
reciproc, ne tatonăm să vedem cât de mult avem nevoie unul 
d celălalt. Sigur că acum suntem la altă vârstă, în alte 
fmprejurări. .. S-au schimbat puţin lucrurile. Totuşi, cred că 
pentru teatru e bine, fiindcă în ultima vreme au ieşit la 
rampă producţii extraordinare. A făcut un lucru minunat cu 

c astă infuzie de tineri (actori, regizori). încercând să aducă 
fn trupa noastră tot ce e mai valoros. Mi-aş dori foarte tare să 
lucrez şi eu cu cei nou-veniţi. Dar. pentru moment, sunt în 

'teptare. jucând tot în creaţiile Cătălinei Buzoianu. ca şi 
�nă acum. Sigur că orice regizor îşi face o echipă, şi asta e 

foarte bine. Dar ea trebuie să fie mai 
mobilă. E necesară mişcarea. Nu înţeleg 
de ce n-aş putea repeta şi sub bagheta 
regizorală a lui Darie; aş fi încântată şi 
nu cred că aş incomoda pe nimeni. Se 
pare, însă, că persistă o neomogenizare 
din acest punct de vedere. Există mai 
multe nuclee, încă neunite între ele. 
Trupa nu mai e, parcă, atât de sudată ca 
altădată. Nu cred să fie vorba despre 
diferenţa de vârstă, căci nici atunci nu 
eram cu toţii  din aceeaşi promoţie;  
aveam doar aceeaşi concepţie despre 
teatru. Şi nu văd de ce lucrurile s-ar 
schimba, pentru că, de fapt. simt la fel 
cu aceşti tineri. M-aş simţi îngrozitor de 
tristă şi chiar trădată să nu fiu admisă 
în mijlocul lor. Poate că e doar o 
disfuncţie trecătoare. Poate că Ogăşanu 
tocmai a sta mai are de învăţat: s ă  
devină u n  animator, u n  spirit unificator 
al energiilor creatoare. 

În ceea ce-l priveşte strict ca om, eu 
tot mai sper că nu e o cauză pierdută, un 

oportunist. Bănuiesc că nu s-a înscris în P.D.S.R. doar ca să
şi păstreze postul. ci pentru că, într-adevăr. are ceva de spus 
la direcţia acestui teatru. 

OANA PEL LEA: "Se găseşte a1c1 un 
nucleu foarte important" 

- Sunteti răsfătata acestei stagiuni, a celei care 

a trecut. Ati ajuns la maturitatea mijloacelor de 

expresie dramatică prin unele sacrificii de ordin 

spiritual sau moral? 

- Nu cred că este vorba de sacrificii. .. Meseria" asta, ea 
în sine, poate să fie un sacrificiu sau o ofrandă. Nu am făcut 
niciodată o contabilitate a sacrificiilor sau a succeselor. Pot 
spune că am mari bucurii, care se văd şi în ochii oamenilor 
după spectacol. Sunt permanent atentă să nu dezamăgesc. 
Sunt atentă să fac mereu .. mai altceva " decât înainte. 
E totuşi o muncă de zece ani şi consider că fiecăruia îi vine 
rândul la o mică glorie. Probabil că mi-a venit şi mie rândul 
acum; o să vină altora mâine. E o profesie care cere multă 
umilinţă. Poţi avea mari bucurii şi mari satisfacţii în clipa în 
care absolut tot ceea ce faci pe scenă închini unui Om şi 
acesta se numeşte Isus. Este, însă, şi o trudă cu mari 
..  amăreli". pentru că, în mod normal. ar trebui să fim toţi 
împreună; .. e loc pentru toată lumea" - spunea Amza. În 
realitate, nu-i deloc aşa. E minunată clipa în care întâlneşti 
un grup de oameni care să simtă la fel ca tine. aşa cum mie 
mi s-a întâmplat cu o anumită parte din trupa mare a 
Teatrului .. Bulandra". Se găseşte aici un nucleu foarte 
important, cred eu, care, iniţial. a avut şarisa să lucreze cu 
domnul Liviu Ciulei. Nu e deloc puţin lucru, şi consider că în 
asta constă forţa noastră: existăm împreun ă .  deja ne 
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cunoaştem şi ne înţelegem; ne iertăm greşelile şi, alături, 
avem curajul de a merge mai departe. Piedicile nu sunt 
puţine, dimpotrivă! lnsă, cum cred în bunul Dumnezeu, sunt 
optimistă şi socotesc că, până la urmă, valoarea şi adevărul 
vor învinge. Şi pentru că, mai presus de toate, in teatru e 
necesar caracterul - încerc să urmez acest drum. 

- Simtiti că aveti un raport de colaborare cu 

directia actuală a teatrului? 

- Absolut de colaborarei Să ne gândim numai că domnul 
Ogăşanu a reuşit să-i aducă şi pe Mihai Măniuţiu, şi pe 
Gabor Tompa - care de mult nu au mai lucrat la .. Bulandra"; 
a adus aici oameni de valoare. Sunt convinsă că e foarte 
greu, fiindcă teatrul e un organism viu şi este aproape 
imposibil să impaci tot timpul şi capra, şi varza. Totuşi văd 
că se descurcă foarte bine. Să-i dea Dumnezeu încă multă 
forţă să ducă proiectele începute până la capăt! 

IRINA PETRESCU: "Obligaţia de a 
respecta nişte legi de convieţuire" 

- Este evident că .. Bulandra " se hrăneşt 
e încă din aura pe care i-au creat-o doamna 
Bulandra şi Liviu Ciulei. In acelaşi timp, 
însă, teatrul în cearcă permanent să-şi 
caute propriul făgaş şi de multe ori reuşeşte ... 

- Nu de multe ori, ci de fiecare dată. 
Este ceva pornit de la bun început. de la 
constituire. Şi ştiu asta din poveştile 
colegilor mei mai în vârstă. Doamna 
B ulandra se străd uia să vad ă toate 
spectacolele din ţară, căuta şi angaja în 
permanenţă actori noi şi tineri. Îşi 
i mbogăţea echipa. Liviu Ciulei, de 
asemenea, a făcut o masivă infuzie de 
tiner e t ;  Ion B esoiu, la rândul său ... 
Fiecare director al Teatrului .. Bulandra" 
a căutat să primenească tr upa. Iar 
trecerea nu a fost niciodată bruscă. A fost 
blândă, a fost lină, armonioasă, muzicală 
aproape. Generaţiile s-au iubit şi s-au 
respectat. Chiar astăzi, noi, cei câţiva 
.. bătrâni" care mai aparţinem teatrului 
lui Liviu Ciulei, suntem fără excepţie 
iubiţi de tineri, iar la r ându-�e îi 
respectăm şi îi privim cu admiraţie. Este 
un fapt care nu s-a născut acum, 
aparţine acestui loc binecuvânta! 
dintotdeauna. Suntem mai mult o familie 
decât o instituţie. Sigur că ceea ce ţine 
teatrul nostru in atenţia publicului, de 
aproape 50 de ani de existenţă, sunt. în 
primul rând, producţiile artistice, titlurile 
şi calitatea spectacolelor. Au fost, 
desigur, şi neîmpliniri, dar acelea au 
trecut r eped e şi au rămas in umbra 
marilor succese. Din numeroasa familie 
a teatrului, să ni-i amintim pe Siegfried, 
Olteanu, Moni Ghelerter. A urmat epoca 

Ciulei, Penciulescu, Pintilie, Esrig, Moisescu, Sanda Manu. 

Ea a d e schis calea mai tinerilor Toci l e sc u, Cătălin� 
Buzoianu, Purcărete şi, acum, Darie, Tompa, Măniuţiu. O 
adevărată bucuriei 

- In ce măsură considerati că directia actuală 

mentine acest echilibru deja existent? 

- Am citit în suplimentul .. Rampa" un articol de fond 
semnat de Dumitru Solomon, care analiza hâtru ce ar fi oare 
mai important în teatru la un moment dat . .. Actorul. actorul, 
actorul!" strigă un actor . .. Regizorul, regizorul. regizorul!" 
strigă un critic . .. Directorul. directorul. directorul!" nu strigă 
nimeni, dar, aşa cum spunea Solomon, anumiti actori, sub 
îndrumarea unui anumit regizor . într-un anume teatru, 
condus de un anumit director au putut crea epoci de 
glorie intr-o anumită perioadă. 

Teatrul acesta al nostru a fost, in general. norocos. Poate 
cu o scurtă perioadă mai t ulbure, după scandalul  cu 
Revizorul lui Pintilie, când Liviu Ci ulei a fost îndepărtat de 
la direcţie. Au urmat atunci ani incerţi, mai grei, sub diferite 
triumvirate şi provizorate, însă, de-a lungul vremii, Teatrul 
Municipal a avut şansa unor directori-personalităţi de 
excepţie. Doamna B ulandra, Beate Fredanov şi Jules 
Cazaban, Liviu Ciulei şi  Maxim Crişan, Iol'l Besoiu, Ion 
Caramitru, Silviu Purcărete - iată, sunt câteva nume care, pe 
o durată mai lungă sau mai scurtă, au dăruit ceva din viaţa 



'1 din sângele lor întru 
t di rea şi con solidarea 
. f  nomenului Bulandra". 
Virgil Ogăşanu nu numai că 
nu contrazice acest lanţ, dar 
Il continuă benefic. Astăzi, 
pe scena teatrului nostru se 
joacă spectacole de succes 
Ieşite la intervaluri foarte 
acurte; s-a realizat acea 
rltmicitate mult visată de 
noi.  In teatru e curat,  e 
lu mină, e cald (sic! ). Se 
vorbeşte în şoaptă şi. când 
ee salută, oamenii se 
privesc cu bucurie în ochi. 
Asta ţine, desigur, şi de o 
anu me disciplină, uneori 
chiar foarte aspră, pe 0 
care Virgil Ogăşanu a �  
instaurat-o şi o practică fără 
menajamente. 

- llli p u t e a  să-mi 

uneli cum resimlili legătura cu directia? Ca pe 

un raport de colaborare sau de subordonare? 

- De colaborare, fireşte, dar numai sub semnul 
aubordonării faţă de un ideal comun. Înseamnă, în fond, 
c ea ce învăţam noi pe vremuri la marxism, că libertatea 
eate .. necesitatea înţeleasă". Suntem foarte liberi. 
colaborăm, însă trebuie să înţelegem obligaţia de a respecta 
nişte legi de convieţuire. Cum plantele trăiesc în natură 
dupd legile lor, nici noi n-ar trebui să le nesocotim sau să le 
eludăm pe ale noastre ... ca să nu ne părăsim regnul. Virgil 
Ogdşanu veghează la asta cu o elegantă intransigenţă. 

VI C TOR REB EN GIU C :  " A venit 
momentul să-mi sch imb locul. . .  

" 

- Ce v·a determinat ple carea din Teatrul 

.. ulundra" - de fapt. din casa dumneavoastră -

după atâlia aai? 

- Da, e adevărat, sunt aproape 40 de ani în care .. am 
funcţionat" aici. A venit însă momentul să-mi dau seama că 

1 mai bine ar fi sd schimb locul, dovedindu-se cd nu mai este 
n voie de mine. Există incompatibilităţi între modul meu de a 
privi teatrul şi modul celor care se afld acum la conducerea 
ac slei instituţii. M-am dus la Teatrul Mic, care nu-mi este 
defel strdin; reprezintă un lăcaş la întruparea căruia am 
contribuit şi eu. Fondatorul teatrului, Radu Penciulescu, l-a 

echis - pare-mi-se în 1965 - cu un spectacol ce se numea Doi 

.. un � de William Gibson şi în care jucam alături 
d Leopoldina Bdldnuţă. Am continuat să evoluez pe acea 
acend ·în multe alte spectacole, păstrându-mi destulă vreme o 
Jumdtate de normă. Sunt roluri pe care le consider foarte 
mportante în cariera mea. 

- Să inteleg că această revigorare a Teatrului 

.. Bulaadra" s-a făcut cu unele sacrificii de ordia 

...Oetesc sau. poate. moral? Ali simtit asta inainte 

de plecare? 

- Nu vreau să mă plâng de nimic. Am soarta pe care o 
m rit ş pe care mi-o fac singur. Ce înseamnă .. o revigorare a 

teatrului"? Revigorarea 

sa a fost permanentă. 
Teatrul acesta nu era obosit, 
nu era mort, nu era la 
pământ. N-a venit acum o 
persoană anume să-1 pună 
pe picioare. Se poate să fi 
existat situaţia în care să 
apară cineva, să s e  
constituie într-un grup bine 
organizat şi să dea la o 
parte tot ce a fost înainte. 
Oricu m ,  eu nu am a mă 
plânge! 

- In această ultimă 

perioadă. cea de 

dinaintea ple cării. ali 

avut cumva sentimentul 

că între dire ctie şi 

ac tori nu a fost un 

raport de colaborare. ci 

mai m u l t  unul de 

subordonare? 

- Impresia mea e că d i recţia actuală este ilegal 
instituită. Ea s-a autoimpus, or pentru mine asta spune tot. 
Nu mă interesează o persoană care vine şi spune: .. Fiţi 
atenţi, că eu de mâine sau chiar de azi sunt directorul 
vostru!" Cine l-a dorit? Cine l-a chemat? Ce fel de teste a 
dat? Cu cine s-a luptat? Fiind pe vremea aceea director în 
Direcţia Teatrelor, şi-a iscălit singur numirea. O asemenea 
procedură este inacceptabilă din punctul meu de vedere. 

- Totuşi. ali revenit pe această scenă • • •  
- Da, pentru că eu nu am părăsit teatrul. am părăsit 

direcţia! Copilul ingropat de Sam Shepard era un proiect 
mai vechi, care trebuia făcut iniţial pe scena Teatrului de 
Comedie. Şi acolo aş fi jucat tot ca invitat. Au fost. însă, nişte 
evenimente care au frânt această posibilitate, şi aşa s-a 
făcut că spectacolul a prins v iaţă aici, unde iată-mă în 
situaţia de colaborator! Nu puteam să refuz un asemenea rol. 
pentru că-1 aşteptam de multă vreme şi pentru că el poate să 
mă facă fericit de câte ori îl interpretez. De fapt. aceasta 
rămâne singura satisfacţie a .. truditorilor" pe scenă. 

ln legătură cu tot ceea ce se întâmplă acum în lumea 
teatrului, eu cred că este mai mult decât utilă o reluare a 
unei acţiuni pe care am început-o acum v re o  doi ani 
împreună cu George Constantin, M ircea DKiconu, Horaţiu 
Mălăele, Alexandru Dabija, Corina Şuteu (pe atunci, director 
la Theatrum Mundi). Am încercat să dovedim celor de la 
minister necesitatea unei reforme. Sunt actori care joacă pe 
diferite scene şi d in această cauză programarea 
spectacolelor este foart e ,  foarte dificilă. Se impune o 
reglementare, nu birocratică, nu autoritară; trebuie creat 
climatul propice care sd asigure artistului posibilitatea de a 
circula de la teatru la teatru. Adică să aibă contracte pe 
proiecte, contracte limitate în timp, lăsându-i-se libertatea 
de opţiune. Nu avem nevoie de actori legaţi de glie; ei pot 
fiinţa oriunde dacă au talent, nu-i aşa? Câtă vreme lucrurile 
rămân neschimbate,  ba chiar se încearcă o întoarcere 
îndărăt, se ajunge la o pierdere inutilă de energii, la o risipă 
şi la o rană adâncă in trupul teatrului. Ar"trebui să existe 
colective alcătuite in funcţie de repertoriu, nu structuri t-. 
stabile in care unii actori să nu facă nimic ani de zile. Se ...... 
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repetă mult. Toată ziua se repetă, piese peste piese; se scot 
premiere pe bandă rulantă ... dar nu se joacă. Nu e posibil ca 
acest spectacol (Copilul îngropat, n.n.) să fie programat o 
dată pe săptămână. El fiind foarte crud, trebuie rodat şi asta 
se poate face numai reluându-1 de trei, patru ori. Altfel. noi 
ne aflăm mereu în panică, fiind bântuiţi de nesiguranţă în 
privinţa stăpânirii textului. a mişcării. Ne lăudăm cu multe 
premiere, dar cine le vede? Se suspendă în favoarea 
repetiţiilor. E adevărat că partea cea mai frumoasă din 
munca unui actor este creaţia, laboratorul. dar şi spectatorii 
au dreptul la bucuria de a vedea rezultatele trudei noastre. 

MIRELA .GOREA: "Ori ce tensiu ne 
po ate fi dez amo rsată" 

- Credeti că nivelul ridicat al teatrului se 

datorează şi directiei? 

- În această stagiune, teatrul nostru merge cum n-a mai 
mers de mult. Sunt câteva spectacole de o valoare deosebită 
şi mi se pare un merit extraordinar al actualei direcţii. Sper 
să nu fie doar o întâmplare (deşi. parcă, nu se pot petrece 
atâtea lucruri bune într-un timp aşa de scurt, fără un plan). 
E vorba despre atâţia regizori de mare calibru - nu e necesar 
să-i mai enumăr. Ei au reuşit chiar să monteze, nu au fost 
doar aduşi pe o hârtie cu numele (sau renumele) şi cu 
propuneri care să nu prindă viaţă. Realizările lor s-au 
dovedit impresionante, de stiluri diferite; s-a probat că 

aceste personalităţi pot coexista şi că orice tensiune - care, 
desigur,  se iveşte în procesul de creaţie - poate fi 
dezamorsată. Cred că şi aici direcţia are un punct câştigat. 
Ca actriţă pentru care teatrul este un mod de a fi, de a trăi, 
de a simţi, sunt bucuroasă de ceea ce se petrece. Atâta 
vreme cât se lucrează mult şi premierele (de înalt nivel 
profesional) curg, există o mare şansă de a-ţi veni rândul 
mai repede, oricât ai aştepta - pentru că ţi se întâmplă să 
mai ai şi pauze. Din această cauză sunt optimistă. 

Alături de Virgil Ogăşanu, în calitatea sa de conducător 
al trupei, mă simt într-o siguranţă pe care n-aş putea-o 
concretiza în cuvinte. Ne cunoaştem de mult,  ·am jucat 

împreună, ne-am respectat întotdeauna. Este o persoană la 
care mă pot duce să-i spun ce cred şi ce am pe suflet în cazul 
când ar apărea o situaţie specială care s-o ceară. N-o fac, 
dar ştiu că aş găsi înţelegere şi asta îmi dă un sentiment 
reconfortant. 

OAN A TURB ATU: "Am lu c rat 
împreu nă fără a ţine stri ct co nt de 
rapo rtu l şef-subaltern" 

- Ce înseamnă pentru un secretar literar 

directorul teatrului şi relatia cu acesta? 

- În general. un director de teatru trebuie să fie un .. om 
de proiect" - capabil, adică, să-I gândească şi să-I şi ducă 
până la capăt. Iniţierea, dezvoltarea şi concretizarea unui 



proiect presupun crearea unei echipe care să func)ioneze 
p rfect la toate nivelurile. Fără asta nu se poate. Evident. 
tnsă, că ea se config-urează în timp. aşa cum, tot cu vremea, 
un teatru îşi defineşte identitatea în peisajul cultural. Cred 
ca noi, la .. Bulandra", am fost norocoşi: avem o echipă, ne 
fn)elegem, fără o delimitare strictă şi, la un moment dat, 
periculoasă a ierarhiilor. În ceea ce priveşte obliga)iile, 
1 ecare ştie ce are de făcut şi pentru ce trebuie să răspundă. 
De doi ani de când lucrez aici nu a existat o definire 
pr santă şi tensionată a func)iilor; am lucrat împreună, fără 
o )!ne strict cont de raportul şef-subaltern. Din punctul meu 
d vedere, rela)ia cu un director care ar rămâne doar şef şi 
care ar conduce pur şi simplu este total neinteresantă. Cred 
cd noi am reuşit să colaborăm destins, în pofida unor 
tensiuni inerente,  cauzate de specificul imprevizibil al 
octivită)ii noastre. Cel mai bun lucru este că am reuşit să 
tnchegăm un nucleu care şi-a dovedit eficienta în timpul 
F stivalului Uniunii Teatrelor din Europa. Fiecare şi-a avut 
partea sa de muncă, de decizie, de responsabilitate; fiecare 
a venit cu idei şi a putut să le impună atunci când au fost 
necesare. 

MA RCEL IUREŞ: 
paraş ută ş1 se 
iluzi ei. . . " 

"A cto rii sar fără 
menţ i n graţ i e 

- Ati părăsit .. Bulandra". ati părăsit Odeonul, 

dar nu v·ati î ndepăr tat de Teatru. Există o 

Incompatibilitate cu institutia teatrală? De ce? 

- Cu institu)ia teatrală, aşa cum este ea gândilă astăzi 
In termeni financiari şi politici ,  există într-adevăr o 
ncompatibilitate. Vorbesc aici de spiritul atipic al oricărui 
ctor autentic sau, dacă vre)i, de spiritul mic al actorului 

1 f giu, al actorului care se întinde confortabil în orice 
rtar. Şi orice sertar presupune o fracturare a verticale!. Un 

rt lst trebuie să se plimbe liber, nu din sertar în sertar, 
vdnd o grămadă de chei asupra sa. Cred că este vorba de 

un disconfort, ca să-1 numesc doar aşa. dar simt că este 
n cesar să se facă ceva. În primul rând, trebuie slujit  

tlpismul. nonconformismul. Sigur că aceşti termeni se 
lntălnesc, de la greci încoace, să zicem la 20--30 de ani într
un secol. E o lec)ie pe care trebuie s-o învă)ăm bine. E o 
1 )le care nu mai are - asemeni unei ecua)ii - necunoscute 

căt în măsura în care noi suntem cei leneşi. .. Stăm" pe 
afă . .. stăm" pe mituri,  .. stăm" pe amintiri,  .. stăm " pe 

ende. Eu nu cred că un artist are voie să se sprijine 
legende, nici măcar pe propria-i legendă, darmite pe 
nda teatrului românesc în general! Spuneam că trebuie 

lujltă la maximum această .. plimbare" ,  ori, dacă vre)i, 
.fugă" de jos în sus şi de sus în jos a creatorului de teatru. 
Actorul trebuie lăsat să aibă culoare, fie ea neagră, gri sau 
v rde ... Şi mai cred că lucrurile nu pot dura aşa, că nu au 

um să dureze. Din păcate, există un fel  de cutie de 
1 onan)ă în care ascultăm ecouri confortabila .. de pe 
vr mea când, de pe vremea când ... " Aveam un duşman 
n văzut, aveam false probleme, chiar dacă vedeam 

1 latea de zi cu zi. Eu socotesc că trebuie spartă această 

cutie cu false sunete, cu o sonoritate de peşteră. Trebuie să 
ieşim la aer. 

Din păcate, am observat ce s-a făcut din punct de vedere 
politic. A fost un dezastru! Financiar, este un dezastru 
general! Politic, s-a dat o tuşă acestui fiasco financiar. Am 
mai spus asta (şi nu e numai cazul domnului Dabija, la 
Odeon): au înlocuit, în mare parte, tot ce era valoare cu 
nonvaloarea. Au înlocuit oameni vii. cu o dimensiune 
frumoasă, cu oameni deja mor)i artistic. Au luat nume din 
necrologuri şi le-au pus să gireze, să păzească nişte bani 
puţini, nişte bani fictivi. Poate că este foarte dură metafora, 
dar eu am fost şocat la aceea vreme. Nu-mi puteam imagina 
că, după toate cele întâmplate în România ... că false, că 
bune, că au avut dreptul. că n-au avut dreptul... n-am crezut 
că, după ce au murit oameni, mai îndrăzneşte cineva să 
presare praf peste intelectuali. Din cauza asta am părăsit 
institu tia. Sigur că se pot realiza lucruri pe,bucă) i .  
Presupun c ă  nu v ă  spun ceva nou. Dar eu, acum doi ani ş i  
jumătate, când a trebuit să plec din teatru, motivându-mi 
renun)area cum m-aro priceput, mă simţeam teribil de lovit. 

Am fost crescut la )ară; am fost învăţat că oamenii au 
onoare, că trebuie să-mi păstrez cuvântul. să nu mint şi să 
nu-l atac, fără motiv, pe cel din faţa mea. O pierdere bruscă 
de bărbăţie, de onoare, de cinste, de cuvânt mă blochează şi 
mă obligă să mă retrag din acel loc. 

- Cele mai multe dintre spectacolele în care ati 

jucat după acest timp au avut loc pe scena 

Teatrului ..  Bulandra". A fost o întămplare, pentru 

că v-au dorit în distributie regizori care au lucrat 

aici, sau încă mai purtati afectiune acestui loc, 

credeti că e ceva mai viu decăt altele? 

- În general. mă aflu în Teatrul .. Bulandra", dacă vreţi, 
din întâmplare. E o întâmplare fericită, evident. 

- Publicul aproape că nici nu ştie c·ati plecat ... 

- Pentru că n-am stat mult la Odeon. Şi asta este o altă 
cutiuţă cu minuni în care oamenilor le place să privească: se 
creează lumi false, atmosfere de lucru, de .. crea)ie", colective 
de lucru. Eu nu cred în asta. Cred într-un grup de oameni de 
o anume valoare, care pot face ceva la un moment dat. Dar o 
istorie a unui colectiv nu ·mi spune nimic. 

- Dar teatrul presupune un travaliu colectiv. 

Chiar dumneavoastră faceti parte dintr-un nucleu 

în plină efervescentă. Jucati de destulă vreme sub 

bagheta lui Mihai Măniutiu, formati un cuplu 

artistic din ce în ce mai sudat cu Oana Pellea ... 

- Poate, ..  nucleu",  dar nu-l mai numi)i ..  colectiv"! Nu 
vreau să se creadă că e o critică fa)ă de ideea de colectiv, 

fa)ă de existen)a unor colective ... dar este atât de viciat 
în)elesul acestui cuvânt. şi nu în vorbire, ci în fapt! El are 
nişte rădăcini strâmbe şi care nu hrănesc pe nimeni. Aceste 
.. colective" care, având reflexe sclerotice, nenaturale, 
distructive, au făcut să întârziem, sau, în orice caz, au pus o 
piedică zdravănă unui fel de avânt. unui fel de săritură -
chiar fără paraşută. Pentru că actorii sar fără paraşută şi se 
men)in gratie iluziei. Paraşuta lor este iluzia. 
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